

DIFFICULT ISSUES IN HISTORY AND ARCHIVES

Warsaw, 19–20 May 2016



PROGRAMME

Difficult Issues in History and Archives
Сложные вопросы истории и архивы
Trudne problemy historii a archiwa



18 May 2016 (Wednesday)

Arrival of participants

- 16:00-20:00** Walk through the city and visit to the Fryderyk Chopin Museum (for registered participants only)

19 May 2016 (Thursday)

- 9:00-9:30** Registration and morning coffee

9:30-9:45 CONFERENCE OPENING

- 9:45-10:45** Archives and processes of explaining and solving difficult issues in history, p.1

How can archives approach difficult issues in history? – Władysław Stępniaik (Poland)

Appraisal and disposal of documents in contemporary archival science.

The influence on historical research – Cristian Anita (Romania)

Restoration of Estonian citizenship – Ivar Kaigu (Estonia)

- 10:45-11:15** Coffee break

- 11:15-13:00** Archives and processes of explaining and solving difficult issues in history, p. 2

Intelligentsia and reactionary monarchical regime 1905-1914 in documentary memory of Belarus – Olha Dolatava (Belarus)

Holdings of the National Archives of the Republic of Belarus as historical sources on Polish-Belarusian relations 1939-1945 – Anatoli Vialiki (Belarus)

Role of archives in explaining Polish-Jewish relations during the World War II – Anna Krochmal (Poland)

Displacement of Latvian Archives during the World War II – Kārlis Zvirgzdiņš (Latvia)

Discussion

- 13:00-14:00** Lunch

- 14:00-16:00** Archives and processes of explaining and solving difficult issues in history, p. 3

Continuity of great Serbian Policy in South Slavic regions – Adamir Jerković (Bosnia and Herzegovina)

New aspects of commemoration of the victims in the period of Independence of the Republic of Uzbekistan – Alidjan Makhkamov (Uzbekistan)

Commemoration of military and civilian victims of wars and military conflicts in 20th century in the Polish archives policy – Ewa Rosowska-Jakubczyk (Poland)

Role of the archive of the Institute of National Remembrance in explaining and solving domestic historical problems on the example of security services records of the labour protest in Poznań in June 1956 – Rafał Reczek (Poland)

Collecting holdings of the Institute of National Remembrance – the law and practice – Teresa Gallewicz-Dolowa (Poland)

Discussion

16:00-16:30 Coffee break

16:30-18:30 Archives and processes of explaining and solving difficult issues in history, p. 4

Collecting the special archives of the former security services – the 'End' or the 'Beginning' of the process. Problematical moments with the files of the Military Intelligence – what does that archive keep? – Boris Mihaylov (Bulgaria)

Reform of access to the archives of communist security services in Ukraine – Andrij Kohut (Ukraine)

To be or not to be? The question of the collaborators of secret police from the perspective of Securitate archives – Abraham Florin (Romania)

Reconstruction of damaged archival records. Comparison of methods adopted by the Office for the Preservation and Dissemination of Archival Records of the Institute of National Remembrance, Branch in Katowice and the Stasi Records Agency (BStU) – Tomasz Marszałek, Jarosław Łabowicz (Poland)

Discussion and summary

19:30 Reception, Restaurant Endorfina, 2 Foksal Str. / Warsaw

20 May 2016 (Friday)

9:30-10:45 Archives and population resettlement in 20th century

Archival records from the Central State Archives of the Republic of Kazakhstan on Poles who found themselves in Kazakhstan in 1930s as a result of random events – Lyazzat Aktayeva (Kazakhstan)

Records of the State Archives of Ivano-Frankivsk Oblast on forced resettlement of Poles and Ukrainians in 1944-1947 – Igor Grynyk (Ukraine)

Publishing activity of the Federal Archival Agency and federal state archives – Andrey Yurasov (Russia)

Discussion

10:45-11:15 Coffee break

11:15-13:00 Archives and other challenges of the contemporary world

Plans of cities and little towns of Lithuania: the way from attempts to destroy to International Memory of the World Register of UNESCO – Vaidas Agurkis (Lithuania)

Audiovisual records in digital space (experience of the Central State Audiovisual Archives of Ukraine) – Tetiana Yemelianova (Ukraine)

Information content of technical and scientific records as a key to explaining contentions or an evidence of unaccomplished ideas – Anna Alekseenko (Ukraine)

Evolution of informatisation in archives of Ukraine. Theory and practice – Oleksandr Garanin, Yurii Kovtaniuk (Ukraine)

Reflection of the repressive politics of the Soviet occupation authorities in Moldavian SSR in declassified archival records in Moldova – Ion Varta (Moldova)

Discussion and closing

13:00-14:00 Lunch

18 мая 2016 г. (среда)

Заезд участников и размещение в гостиницах

16:00-20:00 Прогулка по городу и посещение Музея Фредерика Шопена (требуется подтверждение участия во время регистрации)

19 мая 2016 г. (четверг)

9:00-9:30 Регистрация участников и приветственный кофе

9:30-9:45 ОТКРЫТИЕ КОНФЕРЕНЦИИ

9:45-10:45 **Архивы и процессы выявления и разрешения сложных вопросов истории, ч. 1**

Возможные подходы архивов в отношении вопросов т.н. сложной истории – Владислав Стемпняк (Польша)

Экспертиза ценности и уничтожение документов в современном архивоведении. Воздействие на исторические исследования – Кристиан Анита (Румыния)

Восстановление эстонского гражданства – Ивар Каигу (Эстония)

10:45-11:15 Кофе-брейк

11:15-13:00 **Архивы и процессы выявления и разрешения сложных вопросов истории, ч. 2**

Интеллигенция и режим монархической реакции 1905-1914 гг. в документальной памяти Беларуси – Ольга Долотова (Беларусь)

Документы Национального архива Республики Беларусь как источник по истории белорусско-польских отношений 1939-1945 гг. – Анатолий Великий (Беларусь)

Роль архивов в выяснении польско-еврейских отношений во время Второй мировой войны – Анна Крохмаль (Польша)

Перемещение латвийских архивных документов во время Второй мировой войны – Карлис Звиргздинс (Латвия)

Дискуссия

13:00-14:00 Обед

14:00-16:00 **Архивы и процессы выявления и разрешения сложных вопросов истории, ч. 3**

Продолжение политики Великой Сербии в южнославянских регионах – Адамир Еркович (Босния и Герцеговина)

Новые аспекты увековечения памяти репрессированных лиц в годы Независимости Республики Узбекистана – Алижон Махкамов (Узбекистан)

Увековечение военнослужащих и гражданских жертв воен и вооруженных конфликтов XX в. в политике польских архивов – Эва Росовска-Якубчик (Польша)

Роль архива Института национальной памяти в выяснении и разрешении сложных проблем внутренней истории на примере документов органов государственной безопасности о протесте рабочих в Познани в июне 1965 г. – Рафал Речек (Польша)

Комплектование архивного фонда Института национальной памяти – закон и практика – Тереса Галлевиц-Долова (Польша)

Дискуссия

16:00-16:30 Кофе-брейк

16:30-18:30 **Архивы и процессы выявления и разрешения сложных вопросов истории, ч. 4**

Комплектование спецархивов бывших служб безопасности – «Конец» или «Начало» процесса. Спорные моменты в отношении документов военной разведки – что хранится в архиве? – Борис Михайлов (Булгария)

Реформа доступа к архивам коммунистических спецслужб в Украине – Андрий Когут (Украина)

Быть или не быть. Вопросы сотрудников тайной полиции с перспективы архивов Секуритате – Абрахам Флорин (Румыния)

Восстановление поврежденных архивных документов. Сравнение методов, применяемых Бюро выдачи и архивации документов Института национальной памяти в г. Катовице и Ведомством по управлению документацией Штаци (BStU) – Томаш Маршалек, Ярослав Лабович (Польша)

Дискуссия и подведение итогов первого дня конференции

19:30 Фуршет, Ресторан Endorfin, ул. Фоксаль 2 / Варшава

20 мая 2016 г. (пятница)

9:30-10:45 **Архивы и перемещения населения в XX в.**

Архивные документы Центрального государственного архива Республики Казахстан о поляках, волею судеб оказавшихся в Казахстане в 30-ые годы XX-го столетия – Ляззат Акткева (Казахстан)

Документы Государственного архива Ивано-Франковской области о принудительном переселении украинского и польского населения в 1944-1947 годах – Игорь Грынык (Украина)

Публикационная деятельность Федерального архивного агентства и федеральных государственных архивов – Андрей Юрасов (Россия)

Дискуссия

10:45-11:15 Кофе-брейк

11:15-13:00 Архивы перед лицом других вызовов современности

Планы городов Литвы: от попыток уничтожения к Международному списку программы Память мира – Вайдас Агуркис (Литва)

Аудиовизуальные архивы в цифровом пространстве (из опыта работы ЦГКФФА Украины им. Г.С. Пшеничного) – Тетяна Емельянова (Украина)

Документная информация архивной научно-технической документации – ключ к уточнению спорных фактов или свидетельство нерезализованных идей – Анна Алексеенко (Украина)

Эволюция информатизации архивного дела в Украине: теоретические и практические аспекты – Александр Гаранин, Юрий Ковтанюк (Украина)

Уровень освещения репрессивной политики советских оккупационных властей в Молдавской ССР в рассекреченных архивных документах Республики Молдова – Ион Варта (Молдова)

Дискуссия, подведение итогов и закрытие конференции

13:00-14:00 Обед

18 maja 2016 (środa)

Przyjazd uczestników i zakwaterowanie

16:00-20:00 Spacer po mieście oraz zwiedzanie Muzeum Fryderyka Chopina (wymagane potwierdzenie udziału)

19 maja 2016 (czwartek)

9:00-9:30 Rejestracja i kawa na powitanie

9:30-9:45 OTWARCIE KONFERENCJI

9:45-10:45 Archiwa a procesy wyjaśniania i rozwiązywania trudnych problemów historii, cz. 1

Jak archiwa postępować mogą w odniesieniu do problemów tzw. trudnej historii? – Władysław Stępniaik (Polska)

Wartościowanie i brakowanie dokumentów we współczesnej archiwistyce. Wpływ na badania historyczne – Cristian Anita (Rumunia)

Przywracanie estońskiego obywatelstwa – Ivar Kaigu (Estonia)

10:45-11:15 Przerwa na kawę

11:15-13:00 Archiwa a procesy wyjaśniania i rozwiązywania trudnych problemów historii, cz. 2

Inteligencja a reżim reakcji monarchistycznej w latach 1905-1914 w pamięci dokumentarnej Białorusi – Olga Dołotowa (Białoruś)

Zasób Archiwum Narodowego Republiki Białoruś jako źródło do historii stosunków polsko-białoruskich w latach 1939-1945 – Anatolij Wielikij (Białoruś)

Rola archiwów w wyjaśnianiu relacji polsko-żydowskich z okresu II wojny światowej – Anna Krochmal (Polska)

Przemieszczenia łotewskich materiałów archiwalnych w czasie II wojny światowej – Kārlis Zvirgzdiņš (Łotwa)

Dyskusja

13:00-14:00 Obiad

14:00-16:00 Archiwa a procesy wyjaśniania i rozwiązywania trudnych problemów historii, cz. 3

Kontynuacja polityki Wielkiej Serbii w regionach Słowiańszczyzny południowej – Adamir Jerković (Bośnia i Hercegowina)